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یادداشت

معلمان  مهم تر  هستند  یا  کارمندان 
وزارت  ارشاد؟

پس از آنکه وزیر فرهنگ  و  ارشــاد اسلامی از استخدام ۴۰۰ نیروی 
حزب اللهــی در وزارتخانه اش خبر داد، موجی از خبرها و تحلیل ها در 
نقد به کارگیری نیروهای غیر کارشــناس و دارای یک گرایش خاص در 
ایــن وزارتخانه به راه افتاد. این را که این نقدها وارد هســتند یا نه، به 

کارشناسان این حوزه وا گذار می کنیم و به دل نگرانی خود می پردازیم.
سال هاســت که آموزش و پرورش گســتره ای برای جذب نیروهایی 
اســت که از یک سو چندان با رویکردهای نوین آموزش آشنا نیستند و 
از دیگر سو متمایل به یک گرایش خاص سیاسی هستند. شگفت آورتر 
اینکــه هرازگاهــی از زبــان وزرای گوناگــون در دولت هــای مختلف 
(اصلاح طلــب، اصولگــرا و میانــه رو) با آشــکارترین شــکل ممکن، 
به کارگیری این نیروها اعلام می شــود. برای نمونه بارها شنیده ایم که 
آموزش و پرورش برای تأمین نیروهای خود دســت به سوی حوزه های 
علمیــه دراز کرده و با توافق نامه های پی در پی، بخش چشــمگیری از 
کمبــود نیروی خود را از این روش تأمین کرده و می کند. این کار تا آنجا 
پیش رفته که در برنامه هفتم، به شــکل گسترده به آن پرداخته  شده 
اســت و افزون بر جذب نیرو از این راه، دست حوزه را در مدیریت خرد 
و کلان آموزش و پرورش باز گذاشــته و اختیار گســترده ترین وزارتخانه 
کشــور را به حوزه یا نیروهای نزدیک به آن ســپرده یا می سپارد. اینکه 
به کارگیری نیروهایی با یک تفکر خاص تا چه اندازه می تواند به هدف 
و نیت سیاست گذاران این کار یاری رساند، با اما و اگرهای فراوان همراه 
است؛ اما آنچه از فضای جامعه، گرایش های رفتاری و گفتاری جوانان 
و نوجوانانی که مدرسه را گذرانده اند و دید آنها را نسبت به علایق این 
طیف نشــان می دهد، شاهدیم این اســت که این تلاش ها نتوانسته اند 
به هدف خود برســند و حتی تا اندازه ای این رویکرد، زدگی و گریز پدید 
آورده و به نظر می رســد ادامه این روند می تواند این آسیب ها را بیش 

از گذشته کند.
اما از دیدگاه کارشناســانه تر، به کارگیــری نیروهای آموزش ندیده 
و ناآشــنا با روش های نوین آموزشــی در کل و بیگانه با گرایش های 
نســلی و بی توجهی و حتی رویارویی با ســبک زندگی این نســل ها 
نمی تواند آموزشــی کارا و گره گشــا برای آنان فراهم کند؛ حال این 
نیروها از حوزه باشــند یا دانش آموختگان دانشــگاه های گوناگون و 
غیرمرتبط با آموزش یا دانشجو-معلمان از دانشگاه فرهنگیانی که 
به ضرورت کمبود نیرو دوره آموزشی شان به سه سال کاهش یافته یا 
بازنشستگان خسته از کار و فرسوده از تبعیض ها و البته دارای فاصله 

سنی با نسل دانش آموزان کنونی.
اگر این شــکل جذب معلــم را با روش اســتخدام و آموزش آنان 
در برخی کشــورها مقایســه کنیم، به ناکارآمدی آن بهتر پی خواهیم 
بــرد. برای نمونه در کتاب «درس هــای فنلانی» می خوانیم که رقابت 
برای معلم شــدن بسیار دشوار بوده و تنها ۱۰ درصد دانش آموزانی که 
خواهان معلم شــدن هســتند، جذب این حرفه می شوند. دوره تربیت 
معلم به شکل ساختارمند کارشناســی ارشد، یعنی پنج تا شش ساله 
است که نزدیک به یک سوم این زمان در مدرسه ها و به شکل کارآموزی 
می گذرد. در گام های نخســت اســتخدام، مصاحبه هایی برای برآورد 
میــزان انگیزه و علاقــه داوطلب ها و چرایی معلم شدن شــان انجام 
می شــود و البته هم در بدو استخدام و هم در دوره های پی در پی مورد 
آزمایش های موشــکافانه ســلامت روان و تن قرار می گیرند. معلمان 
در این کشــور رسمی هســتند و ارتقای شغلی آنان فقط بر پایه تجربه 
کاری در کلاس و مدرســه اســت و به هیچ روی به عملکرد آموزشی 

دانش آموزان شان وابسته نیست و ... . بگذریم.
واپسین نکته در این زمینه بی توجهی رسانه ای، مدنی و دانشگاهی 
به این شــکل جذب نیرو در آموزش و پرورش اســت. چه تفاوتی میان 
وزارت آموزش و پرورش و وزارت فرهنگ  و  ارشــاد اســلامی هست که 
شکل جذب نیرو در اولی با بی تفاوتی و شگفتی روبه رو می شود، اما در 
دومی موج رسانه ای راه می اندازد؟ سرنوشت ده ها میلیون دانش آموز 
تــا این انــدازه ناچیز اســت که ورود ده هــا بلکه صدها  هــزار نیروی 
غیر متخصص به حرفه معلمی نمی تواند حساسیت رسانه ای-مدنی 
جامعه را برانگیزد؟ در وزارت فرهنگ چه حساسیت هایی وجود دارد 
که تنها ورود ۴۰۰ نیروی خاص، چند روز رســانه ها را درگیر می کند، اما 
در وزارتخانه ای که خانه دوم بچه هاست و همه شهروندان دست کم 
چند ســال از عمر خود را در آن گذرانده اند، دهه هاســت درگیر چنین 
روندی اســت و کک کســی هم نمی گزد! به راســتی چرا در کشور ما 
هیچ گاه آموزش و پرورش نه در اولویت کاربه دســتان است، نه جامعه 

و خانواده ها و نه دانشگاهیان و نه رسانه ها و نه ... ؟!

آموزگار
محمدرضا نیک نژاد

 هفته گذشــته بــا انتشــار یــك دســتورالعمل در مورد 
ممنوعیــت ارائــه خدمات درمانــی به افــراد بی حجاب در 
بیمارســتان ها و درمانگاه های یکی از شهرســتان های گیلان 
عواطف و احساســات جامعه پزشکی در تمام کشور به شدت 
آزرده شــد و همه در حیرت و اعجاب فــرو رفتند! اما عرصه 
عمومی در این میان واکنش تندی نشان نداد. گویی عدم ارائه 

خدمات به بی حجابان تنها مشکل پزشکان است!
یکــی از اساســی ترین وجوه اخلاق پزشــکی کــه جوهره 
آموزش و کار پزشــکی را تشــکیل می دهــد ارائه خدمات به 
همه انسان ها قطع  نظر از دین و مرام و مسلك و رنگ و جیب 
و مقام و منزلت آنان اســت. در تمام دوران تحصیل پزشکی 
استادان اخلاق پزشکی با ذکر نمونه هایی از پزشکان نازی این 
اصــل ذاتی را یادآوری می کنند. دســتور اداری برای عدول از 
این اصل اخلاقی نمونه بارز تقابل اخلاق با اطاعت کورکورانه 
اســت. مثل آن اســت که رئیس یك اداره به کارمندان خود 
دســتور رفتاری منافــی عفت بدهد. با انتشــار این دســتور، 
هرکس در جامعه پزشــکی هر جا هست می اندیشد که نکند 
به زودی او هم با چنین دســتوری دچار چالش اخلاقی شده 
و مجبور شــود بین دســتور و آنچه اخلاق حکم می کند یکی 
را برگزیند. خود این نگرانی به خودی خود بار ســنگینی است 

بر دوش کســی که در اوج یك بحران واقعی ســلامت دارد 
بیشــترین زحمات را برای حفظ سلامت مردم متقبل می شود 
و می اندیشد «تو که نوشم نه ای نیشم چرایی؟» سیستمی که 
کمترین امکانات را هم در اختیار سیســتم سلامت و پزشکان 
نمی گذارد آیا حداقل نمی تواند از چنین آزارهایی چشم پوشی 

کند؟
بنابراین واکنش مسئولان بالادســت این رئیس از اهمیت 
زیــادی برخوردار بود و همه بــا خوش بینی در انتظار تکذیب 
موضوع یا لغو این دســتور توســط مقــام بالاتــر بودند. اما 
مصاحبه بالاترین مقام ســلامت در آن استان نه تنها مشکلی 
را حل نکرد بلکه بر اضطراب جامعه پزشکی افزود. اولا حتی 
تصریــح نکردند کــه دارند در مورد ایــن بخش نامه صحبت 
می کننــد. ثانیا نه تنهــا بخش نامه کذایــی را تکذیب نکردند 
بلکــه حتی ملغی هم نکردند. یعنی این دســتور بر آن مراکز 
همچنان جاری اســت (اگرچه قطعا پزشــکان اجرا نخواهند 
کرد) به علاوه محل مصاحبه را در دفتر جوانی جمعیت قرار 
دادند که براساس سیاســت های جدید و بی توجه به نظرات 
کارشناســی مجامــع و انجمن های پزشــکی، هدفش حذف 

غربالگری جنین است.
در همیــن مصاحبه به روال معمول وزرا باز هم بر تقویت 
طب ایرانی و اســلامی پای فشــردند که واقعا معلوم نیست 
چیســت و چرا بــر آن تأکید می کننــد. نگارنده که ۴۰ ســال 
پیش افتخار خدمت در شــبکه بهداشــت روســتایی استان 
متبوع ایشــان را داشته ام و مدت ها در دورترین روستاهای آن 
خدمت کرده ام جز «خاش  گیران» چیزی از سنت های طبی آن 
ســامان ندیدم و به یاد نمی آورم. خاش گیران پیرزنانی بودند 

که انگشــت تا اعماق حلق کودك فروکــرده خطرات زیادی 
می آفریدند و ما به عنوان پزشکان جوان وظیفه داشتیم مردم 
را از این خطر پرهیز دهیم و بسیار هم موفق بودیم. اینکه بعد 
از نزدیك نیم قرن آقای رئیس دست اتحاد به سوی اینان دراز 
کرده اند بنده در تعجبم. ایشــان اشاراتی هم به کمبود پزشك 
داشتند. این مســائل سلسله سیاســت های به هم پیوسته ای  
اســت که مســئولان جدیــد وزارت بهداشــت علی رغم نظر 
مصلحان و جوامع پزشکی بر آنها اصرار دارند و آقای رئیس 
هم در این مصاحبه اعتقاد خود را به آنها بیان می کند. کمبود 
پزشك نام رمز افزایش ظرفیت هاست که مدتی  است جوامع 
پزشــکی در مورد آن احســاس خطر کرده و هشدار داده اند و 
به صراحت گفته اند راه حل کمبود پزشــك از طریق مقابله با 

موج مهاجرت می گذرد نه افزایش ظرفیت و سهمیه!
آقای رئیــس در مصاحبه خود فرموده انــد همه مردم با 
هر عقیده و مســلك باید از خدمات سلامت برخوردار شوند. 
جای شــکر دارد که ایشان صراحتا برخی افراد و مذاهب را از 
شــمول خدمات سلامت مســتثنا نکردند! یعنی واقعا ممکن 
بود در کشور ما یك مقام مسئول سلامت اعلام کند مسیحیان، 
زرتشــتی ها یــا هر دین دیگــری از خدمات وزارت بهداشــت 

محروم هستند؟
امیــدوارم آقای رئیــس همان طورکه هدف شــان بوده در 
نیل به ارزش های اســلامی و ایرانی آن طورکه شایسته است 
موفق باشــند، امــا در عین حال هــدف از این اشــاره به این 
اهداف حمایت تلویحــی از بخش نامه ای که صادرکننده اش 
با ســاده لوحی تصور می کرد دارد از سنت های ایرانی اسلامی 

دفاع می کند، نباشد!

اخلاق یا دستور؟

محمد ســرابی: چه اصراری اســت که بــرای ایفای نقش 
نوجوانان در فیلم های هالیوودی از بازیگران بزرگسال استفاده 
شــود؟ نوجوان هــا میل بــه بزرگ شــدن دارند یا بزرگســالان 
از رؤیا هــای نوجوانانــه لذت می برنــد؟ شــاید کارگردان ها با 

نوجوان های واقعی راحت نیستند؟
البتــه ایــن فیلم ها همــه مخاطبــان ممکــن را به عنوان 
مشــتری در نظر گرفته اند؛ ولی نباید تصور کرد که یک نوجوان 
متوجه اختلافات ســنی نمی شــود. در آخرین نمونــه،  بازیگر 
مرد فیلم «باربی ۲۰۲۳» تقریبا میانســال اســت. شکی نیست 
که عروســک های باربــی برای کودکان ســاخته شــده اند. در 
کشــور تولیدکننده این عروســک ها هم بحث درباره الگوپذیری 
کودکان از این اســباب بازی های پلاستیکی لاغر زیاد است. حالا 
در یک ســرمایه گذاری و تبلیغاتی به بزرگــی بمب اتم، فیلمی 
ساخته شــده است که اتفاقا در داســتان خود، انواع حاشیه ها 
و  نظریه های توطئــه و نصیحت های شبه روان شناســی درباره 
خودش را تأییــد می کند. اینکه باربی ها اصــلا نوجوان و حتی 
جوان نیســتند؛ بلکه بزرگسال های غیرعادی افسرده هستند که 

در دنیایی خیالی، به زور خودشان را به این شکل درآورده اند.
در دنیــای واقعی هم از این عروســک ها وجود دارد. نمونه 
زنده باربی «دکتر تیلور ســویفت» ۳۳ ســاله اســت. هم از نظر 
قد ۱۸۰ ســانتی متری و هم از نظر لاغری مفرط و رنگ پریدگی. 
او که در آخرین اجرای زنده اش زلزله درســت کرده و پول پارو 
کرده اســت، موسیقی را از نوجوانی شــروع کرد، به سرعت به 
موفقیت رســید و سال  هاست که در همان نقطه اوج نوجوانی 
یخ زده اســت. حتی متــن ترانه ها هم همچنان درباره عشــق 
پاک و بی وفایی دردناک نوجوانان اســت. در بین جوان تر ها هم 
خواننده ای که نزدیک ترین سن به نوجوانان را دارد؛ یعنی بیلی 
آیلیش ۲۱ ســاله تلاش می کند ظاهر خود را کم ســن تر نشــان 
دهد و قســمتی از این تلاش شامل پوشــیدن لباس های گشاد 

نوجوانانه روی استیج است.
نوجوان ها و بزرگســال هایی که از بازگشــت به خیالات آن 
دوران خود لذت می برند، بازار مصرف خوبی هســتند؛ اما بنا به 
یک عرف و عادت شغلی،  ســازندگان هالیوود ترجیح می دهند 
بازیگــران بزرگ تــر را به کار بگیرند. در فیلم و ســریال هایی که 
دقیقا درباره بچه مدرسه ای ها ساخته شده بود؛ یعنی «ونزدی» 
و «شــوالیه های گاتهام» نه تنها بازیگر نوجوان واقعی به ندرت 
پیدا می شــود و نقش های اصلی حدود ۲۰ تا ۲۵ ســال دارند؛ 

بلکه ســن تعدادی از بازیگر ها به ۳۰ ســال هم می رسد. حتی 
وقتی ســن بازیگر به نقش نزدیک باشد، باز هم تفاوت ظاهری 
واضح اســت. در فیلم تبدیل شــوندگان، مگان فاکس ۲۱ساله 
شــباهتی به دانش آموزان دبیرســتان نداشت. این وضعیت در 
گذشــته هم رخ داده است. اینگرید برگمن در «ژاندارک ۱۹۴۸» 

حدود ۱۴ سال مسن تر از نقش دختر زره پوش بود.
آیا زیر ۲۰ ســاله ها نمی تواننــد جلوی دوربین بــازی کنند؟ 
برخی تهیه کنندگان مســئله ســن قانونی برای اشتغال و بستن 
قرارداد کار با شــرکت های فیلم ســازی را مطرح می کنند؛ ولی 
اگر این طور باشــد؛ پــس کلا نباید کودکان را روی پرده ســینما 
ببینیم. از نظر فنی می شــود از بازیگران نوجوان اســتفاده کرد. 
ناتالــی پورتمن در «لئون ۱۹۹۴» ۱۳ ســال داشــت و این فیلم 
تبدیل به نقطه درخشانی در بازیگری او شد. ایزابل فورهمن در 
فیلم «یتیم ۲۰۰۹» ۱۲ ســال داشت که منطبق با سن شخصیت 
بود. این بازیگــران از عهده اجرای نقش خود برآمدند. از طرف 
دیگر به نظر نمی آید مســائل قانونی مزاحمتی برای کسب وکار 
اســتودیو های هالیــوود ایجاد کنــد؛ حتی اگــر کل فیلم یا یک 
صحنه آن محدودیت ســنی داشته باشــد. جوزپه سولفارو در 
هنگام بازی در فیلم «مالنا ۲۰۰۰» ۱۶ســاله بود. کامرون برایت 
هم در فیلم «تولد ۲۰۰۴» ۱۱ ســال داشــت. در فیلم ترســناک 
«ایــت ۲۰۱۷» تقریبــا همه بازیگــران اصلی، حوالی ۱۵ ســال 
داشتند؛ آن هم در حالی که فیلم شامل انواع داستان و صحنه و 

کلام هایی بود که برای نوجوانان ممنوع است.
ازآنجا که در ایران ســینمای نوجوان تقریبا وجود ندارد، امکان 
مقایســه هم نیست. وقتی پسرهایی با سینه پهن و ماهیچه بازو و 
زاویه فک، نقش بچه دبیرستانی را بازی می کنند، بر تصور عمومی 
از میز و نیمکت مدرســه تأثیر نمی گذارند؟ این بازیگر ها به اختیار 
خــود تصمیم هایی می گیرند و با قدرت و اطمینان اجرا می کنند و 
عواقــب آن را می پذیرند؛ در حالی که در دنیای واقعی، کســی که 

زیر ۱۸ سال باشد، امکان جسمی و قانونی چنین کاری را ندارد.
دو بازیگــر زن و مرد فیلم باربی به ترتیب ۳۳ و ۴۲ ســال 
دارنــد و درگیــر یافتن هدف در زندگــی و تغییر نگرش عمیق 
نســبت به خود و تفســیر معنای موفقیــت در جهان مجازی 
صورتی هستند. ســینما قوی ترین هنر زمان است که مستقیم 
و غیرمســتقیم بر دیدگاه ما به دنیا تأثیــر می گذارد. رفت وآمد 
بیــن جهان نوجوانی و جهان بزرگســالی، تصور ما از مرز های 

سن و سال را تغییر داده است.

دور دنیا در یک دقیقه
سحر طلوعی: ما در این مطلب به چهار گوشه جهان سر می زنیم و 

خبرهایی را که کمتر دیده شده است، مرور می کنیم.
آمریکا: ایلان ماســک صاحب ایکس (توییتر ســابق) می گوید 
هر کاربری که بابت نوشــتن یا پســندیدن متنی در این پلتفرم مورد 
اعتراض کارفرمای خود قرار گرفته، می تواند شکایت کند و از ایکس 
مبلغ صورت حساب را دریافت کند. او تأکید کرده این صورت حساب 
نامحدود است و البته رفتار ناعادلانه کارفرما باید تأیید شود. ماسک 

از قربانیان خواسته در این زمینه اطلاع رسانی کنند.
سوئد: مقامات سوئدی معتقدند روس ها تلاش می کنند با مانور 
بر موضوع قرآن سوزی مانع از عضویت این کشور در پیمان ناتو شوند.
سوئدی ها می گویند روس ها با دست گرفتن گروه های اینترنتی و با 
نفوذ میان کاربران عرب در فضاهای مجازی سعی در تخریب رابطه 
غرب و دولت های عربی اســلامی دارند. دست سوئد برای عضویت 
در ناتو زیر ســنگ ترکیه اســت. اردوغان تضمین داده تأیید پارلمان 

ترکیه را برای عضویت سوئد در ناتو بگیرد.
ژاپن: «اظهارات روســیه در زمینه احتمال استفاده از تسلیحات 
هســته ای در جنگ با اوکراین، آن هم در سالگرد فاجعه هیروشیما 
و ناگازاکی مایه تأســف است». نخســت وزیر ژاپن با این جملات به 

تهدیدهای روس ها در جنگ اوکراین واکنش نشان می دهد.
۷۸ ســال از روزی که بمب های اتمی آمریکا بر سر دو شهر ژاپن 
فرود آمد، می گــذرد. ۱۴۰ هزار نفر در هیروشــیما و ۷۴ هزار نفر در 

ناگازاکی کشته شدند.
بریتانیا: انجمن سردبیران عکس مطبوعات بریتانیا، برای برگزاری 

جایزه گیلد به رأی عمومی شهروندان رجوع می کنند.
آنها ۲۰ تصویر از مجموعه عکس هایی را که از تاریخ اول ژانویه تا 
پایان ۳۱ دسامبر ۲۰۲۲ ثبت شده، انتخاب می کنند و به رأی عمومی 
می گذارند. در این مجموعه دو تا از آخرین تصاویر ملکه الیزابت دوم 
هم حضور دارد؛ ملکه کنار شــومینه در بالمورال و همچنین ملکه 
در کنار شــاهزاده لوئیس در بالکن باکینگهام در هفتادمین سالگرد 
ســلطنت. همچنین مقامات بهداشــتی ســاندرلند اعــلام کرده اند 
 E coli ۵۷ ورزشــکار در مســابقات ســه گانه به عفونــت باکتریایی
مبتلا شــده اند. به نظر می رســد آلودگی دریای بلو راکر ساندرلند به 
فاضلاب باعث این اتفاق شــده است. نمونه های آزمایشی آب محل 
مســابقات وجود این باکتری را تأیید می  کند. ورزشکارانی که در این 
آب ها شــنا کرده اند، دچار بیرون روی شــده و با درد معده به پزشک 
مراجعه کرده اند. دو هزار ورزشــکار در مسابقات سه گانه (شنا، دو و 

دوچرخه سواری) شرکت کرده اند.

خبرخوانىهنرخوانى

کاغذ بی خط - ناصر تقوایی - ۱۳۸۰
استاد (جمشید مشــایخی): این دنیایی که ما توشــیم به درد کار نمی خوره، قبل از من و تو همه چیزش اختراع شده؛ اما دنیای قصه تو یه 
جوریه که خودت باید خلقش کنی. اگه می خوای بگرده، به اراده تو باید دور خودش بگرده، وقتی می خوای آفتاب بشه، خورشید باید بتابه، 

وقتی که نمی خوای بذار بره پشت ابرا، وقتی می خوای آسمون بباره باید بارون بیاد؛ اما وقتی نمی خوای فقط اراده کن! 
بند میاد!

دیـالـوگ روز

اقتصادخوانى

اقتصاد انبه ای
شــاید باعث تعجب باشــد که عده ای در تهران حاضرند برای 
یک تــور تهرانگردی مبلغ زیادی خرج کنند. در این یک روز اســپا، 
رستوران، کافه و کتابفروشــی می روند و ۲۰۰ دلار می دهند. واقعا 
۲۰۰ دلار یعنی حدود ۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان. آن هم نه یکی 

دو نفر حدود ۳۰، ۴۰ نفر!
همین چند روز پیش بود که یکی از مســئولان سابق به استناد 
آمار اعلام کرد ۵۷ درصد مردم در فقر هســتند و دیگری اعلام کرد 
که مصرف لبنیات طی یک سال ۳۰ درصد کاهش پیدا کرده است. 
به همین خبرها باید مشکلات بازنشستگان را نیز اضافه کرد. اینکه 
بیمارانی که درگیر دیابت و تالاسمی هستند، با کمبود دارو روبه رو 
هســتند و ۱۸۰ قلم داروی کمیاب وجود دارد که این فقط بخشــی 
از خبرهایی است که درباره نحوه مدیریت مسئولان اجرائی کنونی 

ارائه می شوند.
حالا اگر این وسط یکی پیدا شود و بگوید «چرا انبه این قدر گران 
شده است؟» حتما با انتقاد بســیاری روبه رو می شود. کسی که به 
دنبال «انبه» اســت لزوما از طرفداران و مشــتریان ۲۰۰ دلاری تور 
تهرانگردی نیســت، می تواند یک کارمند باشد با حقوق پایه وزارت 
کار یعنی هشــت میلیون. شاید از نظر مسئولان و بسیاری انبه فقط 
یک میوه لاکچری باشد. حدود یک ماه پیش انبه کیلویی ۹۰ تا ۱۱۰ 
هزار تومان بود، کمی بیشــتر از یک کیلو موز یا گیلاس و اندازه یک 
کیلو گلابی یا ســیب ســبز و حدودا دو برابر زردآلو و آلو! یعنی هر 
عــدد آن حدود ۳۰ تا ۴۰ هزار تومــان در می آمد. اما در عرض یک 
روز، یعنی همان روز که شاتوت به بازار آمد و با قیمت کیلویی ۲۰۰ 
هزار تومان در سطل های سفید عرضه شد دیگر خبری از انبه نبود. 

مغازه های میوه فروشی اعلام کردند که انبه در بازار نیست.
در مغازه هــای مجــازی کــه قیمــت انبــه دوبرابر شــده بود 
یعنی دویســت و خرده ای و حتی بیشــتر. زمان که بیشــتر گذشت 
میوه فروش ها در برابر ســراغ گرفتن هرروزه اعلام کردند انبه ها در 
گمرک گیر کرده اند و به محض ترخیص شــدن می خواهند قیمتش 
را گــران کنند. حالا پس از چند هفته دوبــاره به طور اندک انبه در 
میوه فروشــی ها پیدا می شود. یعنی همین روزها که پسته تازه را با 
قیمت ۴۵۰ هزار تومان می فروشند می شود صبح ها در مغازه های 
میوه فروشی انبه را خریداری کرد از کیلویی ۲۴۰ تا ۲۸۰ هزار تومان 
و دانه ای حــدود ۱۱۰ تا ۱۳۰ هــزار تومان؛ یعنی حدود ســه برابر 
افزایش قیمت. البته قیمت این میوه در استارت آپ های خرید میوه 

از ۳۵۰ به بالاست.
واردات میلیون دلاری

اگــر مورد انبه را در نظر بگیریم شــاید اولین ســؤالی که پیش 
بیاید این اســت که مگر انبه ها وارداتی هستند؟ مگر در سیستان و 
بلوچستان و دیگر شهرهای مرزی، انبه کشت نمی شود؟ آن طورکه 
متخصصان معتقدند سالانه حدود ۴۳ هزار تن انبه در استان های 
جنوب شرقی ایران تولید می شود اما بیشتر این انبه ها به رنگ سبز 

برداشت می شوند و برای ترشی استفاده می شوند.
طبــق گزارش ســایت های اقتصادی، انبه در حــال حاضر یک 
صنعت چند میلیون دلاری در ایران است. بیش از ۲۰ هزار تن انواع 
مختلف انبه از کشورهای گرمســیری مانند پاکستان، هند، تایلند و 

فیلیپین وارد ایران می شود.
پارســال تا آبــان ماه فقط ۴۵ هــزار تن انبــه از بازارچه مرزی 
سیســتان و بلوچســتان به ارزش ۳۱ میلیون دلار وارد کشور شده 
که البته درآمد ۶۰۰ میلیارد تومانی به همراه داشــته اســت. البته 
جای خوش وقتی دارد که مجوز واردات صرفا در اختیار مرزنشینان 
و پیله وران  بوده و امکان واردات برای تجار فراهم نیســت. ســال 
گذشــته ۸۹ درصد واردات از میرجاوه بــوده و دو درصد از گمرک 

مشهد وارد شده است.
امســال هم مسئول بازارچه های مرزی در ۷ خرداد گفته است: 
«واردات انبه از روز گذشته توسط پیله وران و مرزنشینان آغاز شده 
که پیش بینی می شــود واردات این محصول به ۷۰ هزار تن برسد و 
۷۰۰ میلیــارد تومان از این محل برای دولت کســب درآمد خواهد 
شــد. با توجه به حذف ســود بازرگانی انبه برای مرزنشینان راسک 
و سیســتان امیدواریم مرزنشینان از این معافیت ایجادشده به نحو 
مطلوب اســتفاده کنند». مصرف انبه طی ۱۰ ســال گذشته هر روز 

بیشتر شده است.
یک اتفاق روزمره

شاید برای کمترکسی مهم باشد که انبه گران می شود یا کمیاب 
اســت یا داخلی است یا وارداتی. انبه میوه ای ضروری نیست فقط 
برای موارد خاص معمولا به ســراغش می روند شاید چون زمانی 
از آناناس ارزان تر بود. واقعیت این اســت که «انبه» فقط یک مثال 
اســت. یک مثال درباره نحوه مدیریت اجرائی این روزها. مدیریتی 
که سبب می شود پنیر در یک هفته ۲۰ درصد افزایش قیمت داشته 

باشد و هیچ مسئولی به روی خودش نیاورد.

نوجوان هایی که از خودشان مسن تر هستند

نورولوژیست
بابک زمانی


